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Zápis č. 6/2018 
z jednání Ústřední odborné komise chovatelů drůbeže, Kontrolní komise sekce chovatelů 

drůbeže, výboru Sboru posuzovatelů drůbeže a standardové komise sekce chovatelů 

drůbeže, které se konalo dne 14. října 2018 v Praze 

 
 

Přítomni: 

 ÚOK CHD: Miloslav Hertl, Jiří Král, Ivan Pavel, Václav Rohrer ml., Jakub Šedivý, Josef 

Vilhelm (účast 85,71 %) – omluven: Peter Žuffa 

 Kontrolní komise: Vladimír Eisenreich, Jaroslav Kalaš, JUDr. Mikuláš Papoušek (účast 100 %) 

 Výbor Sboru posuzovatelů drůbeže: Bc. Zdeněk Dráb, Jiří Král, Ivan Pavel, Ing. Iveta 

Prombergerová, Ph.D. (účast 80 %)  – omluven Mgr. Václav Nedělka ml. 

 Standardová komise: Bc. Zdeněk Dráb, Jaroslav Kalaš, Ivan Pavel, Ing. Iveta Prombergerová, 

Ph.D., Ladislav Štolba (účast 71,42 ) – omluveni: Mgr. Václav Nedělka, ml., Peter Žuffa  

 Tajemnice ÚOK CHD: Eliška Stejskalová 

 Jednání bylo usnášeníschopné.  

 

 

PROGRAM: 

1. Úvod, kontrola usnesení z předešlých jednání 

2. Informace z jednání zástupců ÚOK CHD s kluby chovatelů drůbeže 

3. Informace o zřízení stanice kontroly užitkovosti (srovnávací stanice) 

4. Organizační záležitosti 

5. Souhrn plemen a rázů drůbeže uznaných v ČR 

6. Příprava vydání nových standardů plemen drůbeže 

7. Organizační řád ČSCH 

8. Různé: 

 zhodnocení CVM 2018  

 prezentace ÚOK CHD a jejich pracovních komisí navenek 

 rozpočet ÚOK CHD na rok 2019  

9. Diskuse, závěr 
 

Ad 1) Úvod, kontrola usnesení z předešlých jednání 

     Společné zasedání nechal svolat e-mailem rozeslanou pozvánkou Josef Vilhelm, předseda ÚOK 

CHD, který jednání v 10.15 hod. zahájil a dále ho i vedl. Hned na úvod bylo ujednáno, že hlasování 



se budou účastnit všichni přítomní. Poté byl doplněno několik bodů programu, následně byl 

program schválený. Následovala kontrola ukládacích bodů z předešlých jednání, přičemž ukládací 

body trvalé (do odvolání) nejsou kontrolovány při každém jednání. Bylo konstatováno, že z jednání 

č. 5/2018 zástupců ÚOK CHD a chovatelskými kluby drůbeže žádné ukládací body nevzešly:  

- USNESENÍ DR 18/4/1/2: Seznam plemen a rázů drůbeže uznaných v ČR, zpracovaný 

Ivanem Pavlem a dne 23. 6. 2018 projednaný a schválený standardovou komisí a výborem 

Sboru posuzovatelů drůbeže, platný od 1. 7. 2018, bude od tohoto data vyvěšený na webu 

ČSCH. (SPLNĚNO.) 

- USNESENÍ DR 18/4/1/3: ÚOK CHD ukládá standardové komisi dokončit k 1. 7. 2018 

sumarizaci nových standardů a změn pro vydání dodatku ke Vzorníku plemen drůbeže. 

(SPLNĚNO, nachystáno k vytištění.) 

- USNESENÍ DR 18/4/5/2: Ivan Pavel, předseda výboru Sboru posuzovatelů drůbeže, zpracuje 

do 31. 7. 2018 předběžnou delegaci posuzovatelů drůbeže na CV Chovatel 2018. Tito 

vytipovaní posuzovatelé budou následně s předběžnou delegací seznámeni. (SPLNĚNO.) 

USNESENÍ DR 18/6/1/1: ÚOK CHD, KK, výbor Sboru posuzovatelů drůbeže a standardová 

komise schvalují doplněný program jednání. Zápis z jednání ÚOK CHD č. 6/2018 zpracuje Eliška 

Stejskalová, ověření zápisu provedou dle Pravidel pro zpracování zápisů v ČSCH: Ing. Iveta 

Prombergerová, Ph.D., Václav Rohrer ml. a Jakub Šedivý. Schváleno všemi hlasy..  

 

Ad 2) Informace z jednání zástupců ÚOK CHD s kluby chovatelů drůbeže 

     Václav Rohrer ml. zdůvodnil, proč požádal o operativní svolání schůzky zástupců ÚOK CHD 

s chovatelskými kluby na 4. srpna 2018 do Vranovic. Smyslem bylo v co nejkratší době získat 

informace od klubů, aby bylo zřejmé, jaké má ten či onen klub představy o svojí práci. Zmapován 

byl zájem klubů o uznávací řízení kontrolovaných chovů, termíny speciálních výstav, klubové 

propagační expozice na CV Chovatel 2018 aj. Václav Rohrer ml. uvedl, že tato schůzka byla 

svolána na jeho náklady. Konstatoval, že termín a místo konání vyvolaly značné emoce, nicméně 

setkání mělo význam. Dojednáno bylo již další setkání s kluby, a to v březnu 2018, místem konání 

bude Havlíčkův Brod. Na setkání ve Vranovicích bylo zřejmé, že o plemenářskou evidenci není ve 

většině klubů zájem, ale bez ní šlechtitelskou práci, kterou se některé kluby holedbají, provádět 

nelze. Václav Rohrer ml. dále konstatoval, že značné škody v chovu čistokrevných plemen drůbeže 

způsobují líhně, jež šíří nekvalitní chovný materiál. ÚOK CHD prověří možnost řešení této situace.  

     Podrobně bylo jednáno k evidenci členské základny, konkrétně k evidenci chovatelů 

v jednotlivých klubech, a především k evidenci plemen a barevných rázů drůbeže chovaných členy 

ČSCH. Elektronická evidence členů ČSCH umožňuje soustředění dat o plemenech a barevných 

rázech nejenom drůbeže chovaných členy ČSCH, dosud se však tato data neshromažďují, stále 

probíhá dolaďování evidence členské základny. Dle tzv. plemenářského zákona jsme však povinni 

tuto evidenci u drůbeže, jež patří mezi hospodářská zvířata, vést. Proto bude prozatímně zpracován 

formulář pro kluby k nahlášení patřičných informací o členech a chované drůbeži. Zpracován bude 

také jednoduchý „manuál“, co by měl klub plnit. Po přijetí Organizačního řádu ČSCH bude 

následně schválený i tzv. statut sekce chovatelů drůbeže.  

     V diskusi k tématu bylo uvedeno, že jsou kluby, které nepracují, existují jen formálně. Bylo 

konstatováno, že kluby jsou nadstavba základních organizací, nicméně pokud nevyvíjejí adekvátní 

činnost, ÚOK CHD je k tomu nepřinutí, její úkol je především metodický. Bylo ujednáno, že se 

ÚOK CHD bude věnovat především těm klubům, které jsou aktivní.   



USNESENÍ DR 18/6/2/1: ÚOK CHD, KK, výbor Sboru posuzovatelů drůbeže a standardová 

komise ukládají Václavu Rohrerovi ml., JUDr. Mikuláši Papouškovi a Ivanu Pavlovi zpracovat 

formulář pro evidenci členů klubu a evidenci plemen a barevných rázů drůbeže chovaných členy 

klubu a dále návrh statutu sekce chovatelů drůbeže, který bude navazovat na Organizační řád 

ČSCH. Termín plnění – do 25. ledna 2019. Schváleno všemi hlasy.  

 

Ad 3) Informace o zřízení stanice kontroly užitkovosti (srovnávací stanice) 

    Miloslav Hertl a JUDr. Mikuláš Papoušek informovali o jednáních s vedením SZeŠ 

v Lanškrouně o zřízení stanice kontroly užitkovosti (srovnávací stanice), jež by realizovala kontrolu 

užitkových vlastností některých čistokrevných plemen drůbeže. Pro vybudování stanice je nezbytné 

provést v areálu školy některé úpravy chovatelského zařízení. Odhadované náklady jsou maximálně 

180.000,- Kč na materiál. Práci zajistí zaměstnanci a studenti školy. Miloslav Hertl referoval o 

jednáních s firmou De Heus, jež by sponzorsky zajišťovala krmení testované drůbeže. Zajištěna 

jsou také kontrolní a snášková hnízda. JUDr. Mikuláš Papoušek uvedl, že stanici kontroly by měl na 

starosti jeden zaměstnanec školy. SZeŠ Lanškroun plánuje rozšířit výuku o nový učební obor 

věnovaný drůbeži. Návrh smlouvy mezi ČSCH a SZeŠ Lanškroun o zřízení a provozu stanice 

kontroly užitkovosti připraví JUDr. Mikuláš Papoušek.  

     Ujednáno bylo, že na nejbližším zasedání ÚVV ČSCH požádá Josef Vilhelm o rozpočtovou 

změnu – aby již v roce 2019 bylo možné investovat do přípravy stanice kontroly užitkovosti částku 

90.000,- Kč. Zbylá částka bude investována začátkem roku 2019, aby bylo možné co nejrychleji 

začít s testováním prvního plemene - tím budou hempšírky. Jaroslav Bayer nabídl, že vylíhne kuřata 

hempšírek pro první testování v jednotném termínu. V následujících letech se plánuje pořízení 

vlastní líhně pro SZeŠ Lanškroun.  

     Účastníci zasedání konstatovali, že jednání s další zemědělskou školou o zřízení stanice kontroly 

užitkovosti vedl z vlastní iniciativy Josef Buršík. Předseda ÚOK CHD Josef Vilhelm byl požádán, 

aby jmenovanému vysvětlil, že tyto aktivity nejsou v současnosti žádoucí. Ivan Pavel připomněl, že 

drůbež lze testovat také Mezinárodní testovací stanici drůbeže v Ústrašicích. Nabízí se možnost 

požádat MZe ČR o příspěvek na testování v této stanici.  

USNESENÍ DR 18/6/3/1: ÚOK CHD, KK, výbor Sboru posuzovatelů drůbeže a standardová 

komise ukládají Miloslavu Hertlovi a JUDr. Mikuláši Papouškovi pokračovat v jednání s vedením 

SZeŠ Lanškroun na zřízení stanice kontroly užitkovosti čistokrevných plemen drůbeže (srovnávací 

stanice). Dále ukládá JUDr. Mikuláši Papouškovi zpracovat návrh smlouvy (do 25. 10. 2018). 

Schváleno všemi hlasy.   

 USNESENÍ DR 18/6/3/2: ÚOK CHD, KK, výbor Sboru posuzovatelů drůbeže a standardová 

komise ukládají Josefu Vilhelmovi projednat na nejbližším zasedání ÚVV ČSCH rozpočtovou změnu 

v letošním rozpočtu ÚOK CHD, a to převod částky 90.000,- Kč na zahájení stavebních úprav pro 

zřízení stanice kontroly užitkovosti čistokrevných plemen drůbeže (srovnávací stanice) 

v Lanškrouně. Termín plnění – 18. 10. 2018. Schváleno všemi hlasy.  

 

Ad 4) Organizační záležitosti 

    Josef Vilhelm uvedl, že ÚOK CHD a její pracovní komise mají dost úkolů a není možné se 

zabývat takovými záležitostmi, kdy někteří z členů mají výhrady proti jiným. Konstatoval, že žádné 

personální změny či obsazení pracovních komisí nebude iniciovat. Jakub Šedivý připomněl, že 

zkoušky adeptů na posuzovatele drůbeže nebyly oficiálně svolány. Coby člen Komise pro přípravu 

adeptů nebyl informován o jejich konání, upozornil na množící se stížnosti na práci této komise. 



Dále uvedl, že ceny pro vítěze 1. a 2. kategorie odbornosti „Drůbež“ při letošní Olympiádě mladých 

chovatelů, které věnovala ÚOK CHD, nedostali ti, kteří je měli získat. Požádal o prošetření této 

záležitosti.  

     Bc. Zdeněk Dráb vysvětlil, že adepti byli o zkouškách informováni prostřednictvím Facebooku. 

Následně bylo domluveno, že veškeré pozvánky a informace budou rozesílány oficiálně 

prostřednictvím tajemnice ÚOK CHD. Bc. Zdeněk Dráb dále vysvětlil, že v letošním roce, 

z důvodu vysokoškolského studia, neměli ani on ani Mgr. Václav Nedělka ml. tolik času na svolání 

samostatného školení pro adepty na posuzovatele drůbeže. K dotazu na zahájení nového kurzu 

uvedl, že při otevření kurzu jednou za tři roky jsou všichni přijatí adepti jednotně proškoleni. Po 

diskusi byl projednán kompromis, že noví adepti se budou přijímat každoročně během školení 

adeptů. Dále bylo jednáno k tomu, že budou-li se konat zkoušky adeptů na posuzovatele drůbeže, 

tak v daném roce se uskuteční pouze jedny opravné zkoušky.   

USNESENÍ DR 18/6/4/1: ÚOK CHD, KK, výbor Sboru posuzovatelů drůbeže a standardová 

komise ukládají rozesílat pozvánky na veškerá zasedání, školení, zkoušky adeptů aj. pořádané ÚOK 

CHD, KK či pracovními komisemi, pouze oficiální cestou prostřednictvím tajemnice ÚOK CHD. 

Termín plnění – s okamžitou platností. Schváleno všemi hlasy.  

USNESENÍ DR 18/6/4/2: ÚOK CHD, KK, výbor Sboru posuzovatelů drůbeže a standardová 

komise ruší společné školení posuzovatelů drůbeže s adepty na posuzovatele. Dále schvalují konání 

pouze jedněch opravných zkoušek adeptů na posuzovatele drůbeže v daném roce. Termín plnění – 

s okamžitou platností. Schváleno všemi hlasy.  

 

Ad 5) Souhrn plemen a rázů drůbeže uznaných v ČR  

     Ve Vzorníku plemen drůbeže, vydaném v roce 2006, bylo k posuzování uvedeno, že posuzovatel 

může posoudit plemena či jejich barevné rázy, které nejsou uvedeny ve vzorníku, pokud se 

domnívá, že je schopen je posoudit. Původně v dobrém myšlený záměr se snahou vyjít vstříc 

chovatelům se ukázal jako krajně nerozumný. Chovatelé se v současnosti domáhají, často značně 

nevybíravým způsobem) posouzení všech vystavených zvířat – plemen či rázů, jež nejsou v ČR 

uznána (či dokonce kříženců různých barevných rázů či plemen). Tento postup je v rozporu 

s evropskou zvyklostí. Proto byla v roce 2014 zpracována Směrnice pro registraci a uznávání 

plemen, barevných rázů a variet drůbeže v ČSCH.  Na ní navazoval Souhrn plemen a rázů drůbeže 

uznaných v ČR, platný od 1. 7. 2018. Zveřejnění tohoto souhrnu předcházela jednání s kluby, 

souhrn byl projednán na letošním školení posuzovatelů a odsouhlasený standardovou komisí sekce. 

     Některé barevné rázy se na souhrn nedostaly a budou doplněny. Bylo konstatováno, že jsme 

přistoupili pouze k tomu, co je v zahraničí běžné. Chovatelé často citují poměry v Německu – ale i 

tam, pokud je dovezeno plemeno či barevný ráz z jiného státu (a nejsou uvedené v německém 

vzorníku), musí projít uznávacím procesem.  

     Některá plemena či barevné rázy drůbeže, které nejsou v našem Vzorníku plemen drůbeže 

zařazeny, se však v ČR již řadu let posuzují. Bylo proto rozhodnuto, že budou zařazena do souhrnu 

i bez přihlášení do uznávacího procesu. Dále bylo schváleno, že platnost Souhrnu plemen a rázů 

drůbeže uznaných v ČR bude pozastavena, znovu projednána na školení posuzovatelů drůbeže 

v roce 2019. Ing. Iveta Prombergerová, Ph.D. doporučila, aby byli posuzovatelé upozornění na 

opětovné projednávání souhrnu včas, připomínky od klubů i od chovatelské veřejnosti by měly být 

posuzovatelům zaslány společně s programem školení.  



     K návrhu přijmout automaticky německý vzorník bylo vysvětleno, že tento vzorník nezná naše 

národní plemena. Popírali bychom tím i snahu jiných států bránit si to, co je vyšlechtěno v dané 

zemi.   

USNESENÍ DR 18/6/5/1: ÚOK CHD, KK, výbor Sboru posuzovatelů drůbeže a standardová 

komise pozastavují platnost „Souhrnu plemen a rázů drůbeže uznaných v ČR“ (platného od 1. 7. 

2018). V České republice budou posuzována plemena a barevné rázy, jež jsou uvedené ve Vzorníku 

plemen drůbeže (rok vydání 2006) a navíc tato další plemena a barevné rázy: husy africké, husy 

cholmogorské, kachny divoké, kachny starorýnské, kachny velští harlekýni, bojovnice sacumadori 

(divoké, stříbrně divoké, bílé), cemanské slepice, velké a zdrobnělé frízské slepice (zlaté černě 

vločkované, stříbrné černě vločkované, žluté bíle vločkované), gurnejské slepice, kokrháči kojejoši). 

Barevné rázy křepelek budou upřesněny. Ostatní plemena či barevné rázy, které nejsou uvedeny ve 

Vzorníku plemen drůbeže, musí projít procesem registrace a uznávání dle „Směrnice pro registraci 

a uznávání plemen, barevných rázů a variet drůbeže v ČSCH“, přijaté v roce 2014. Schváleno 

všemi hlasy.   

 

Ad 6) Příprava vydání nových standardů plemen drůbeže   

     Jednání navázalo na usnesení přijaté v předešlém bodu jednání. Bylo dojednáno vydání dodatku 

standardů ke stávajícímu vzorníku.  

USNESENÍ DR 18/6/6/1: ÚOK CHD, KK, výbor Sboru posuzovatelů drůbeže a standardová 

komise ukládají členům standardové komise připravit pro posuzovatele drůbeže část dodatku ke 

Vzorníku plemen drůbeže se standardy nově zařazených plemen (viz Usnesení DR 18/6/5/1). 

Posuzovatelé drůbeže obdrží tuto část dodatku zdarma na školení posuzovatelů 2019. Schváleno 

všemi hlasy.  

 

Ad 7) Organizační řád ČSCH 

     Na připomínkování návrhu Organizačního řádu ČSCH, který připravila Komise pro tvorbu 

prováděcích předpisů ke Stanovám ČSCH, nebylo příliš času. Důvodem je skutečnost, že 

připomínkovaný dokument musí být odeslaný měsíc před konáním Valné hromady ČSCH (datum 

konání 1. 12. 2018). Účastníci jednání se shodli na tom, že Organizační řád ČSCH musí 

korespondovat se Stanovami ČSCH. Až bude tento řád schválený, bude Ústřední konferenci 

delegátů sekce chovatelů drůbeže předložen statut sekce chovatelů drůbeže. Dále bylo ujednáno, že 

na konferenci nebudou zváni delegáti chovatelských klubů. Samostatné setkání se zástupci klubů 

má větší smysl než při konferenci.  

USNESENÍ DR 18/6/7/1: ÚOK CHD, KK, výbor Sboru posuzovatelů drůbeže a standardová 

komise rozhodly, že delegáti chovatelských klubů drůbeže nebudou zváni na jednání Ústřední 

konference delegátů sekce chovatelů drůbeže (ÚOK CHD je bude svolávat na samostatné jednání). 

Termín plnění – s okamžitou platností. Schváleno všemi hlasy.   

 

 

Ad 8) Různé: 

 zhodnocení CVM 2018: Josef Vilhelm zhodnotil CVM 2018, uvedl, že výstavní hala 

v Olomouci je pěkná, ustájení bylo odpovídající, podestýlka vhodná, vzhledem 

k vyšší teplotě však byla některá drůbež, dodaná až v den posuzování, 

neaklimatizovaná, což se projevilo na ohodnocení. Využití výstavního programu ZO 

ČSCH Bohdalov bylo kvitováno s povděkem, pouze bylo doporučeno, aby 



chovatelé měli možnost sledovat bodové ohodnocení až po 13. hodině (telefonují 

posuzovatelům s tím, že na jiné výstavě bylo zvíře hodnoceno jinak). Dále 

informoval Miloslav Hertl, že na CV 2018 budou klubová zvířata označena, na této 

výstavě bude opět vykonávat funkci vedoucího garanta v expozici drůbeže; 

 prezentace ÚOK CHD a jejich pracovních komisí navenek: Josef Vilhelm 

konstatoval, že je logická různost názorů, ale pokud se něco schválí, je třeba 

vystupovat navenek jménem celé ÚOK CHD či pracovních komisí a ne vystupovat 

sám za sebe a kritizovat ostatní. Zdůraznil, že práce v ÚOK CHD a ostatních 

komisích je týmová záležitost, nejde o to, kdo z členů nejvíc zapůsobí svými 

aktivitami a prohlášeními na členskou základnu – jde o věc a ne o popularitu 

jednotlivců. K názoru se přidali i ostatní účastníci jednání. Rekapitulovali 

zkušenosti s některými chovateli, kteří se až vulgárně vyjadřují na Facebooku a 

různých diskusních fórech. Dále bylo jednáno o ocenění některých dřívějších členů 

ÚOK CHD či KK. 

 rozpočet ÚOK CHD na rok 2019: Václav Rohrer ml. zrekapituloval některé položky 

z rozpočtu ÚOK CHD na rok 2018. Pro rok 2019 bude – vzhledem k testování – 

ÚVV ČSCH požádán o úpravu návrhu rozpočtu. S ohledem na čerpání finančních 

prostředků bylo domluveno, že členové ÚOK CHD a ostatních komisí maximálně 

využijí možnost společné dopravy na jednání. Další společné zasedání se bude konat 

dne 25. 1. 2019  v Čáslavi před školením posuzovatelů.  

USNESENÍ DR 18/6/8/1: ÚOK CHD, KK, výbor Sboru posuzovatelů drůbeže a standardová 

komise ukládají Josefu Vilhelmovi projednat s ÚVV ČSCH úpravu návrhu rozpočtu ÚOK CHD na 

rok 2019, a to s ohledem na testování užitkových vlastností čistokrevných plemen drůbeže. Termín 

plnění – do 30. 11. 2018. Schváleno všemi hlasy.  

USNESENÍ DR 18/6/8/2: ÚOK CHD, KK, výbor Sboru posuzovatelů drůbeže a standardová 

komise ukládají všem členům ÚOK CHD, KK a dalších pracovních komisí v maximální míře využít 

společnou dopravu na jednání. Termín plnění – s okamžitou platností. Schváleno všemi hlasy.  

USNESENÍ DR 18/6/8/3: ÚOK CHD, KK, výbor Sboru posuzovatelů drůbeže a standardová 

komise schvalují termín příštího společného jednání – 25. 1. 2019 (Čáslav). Schváleno všemi hlasy. 

 

Ad 9) Diskuse, závěr 

      Diskuse byla otevírána v rámci jednotlivých bodů programu. Ladislav Štolba avizoval, 

vzhledem ke svému zdravotnímu stavu, ukončení svého působení v Komisi pro práci s adepty a 

standardové komisi. Ivan Pavel avizoval, že uznávacího řízení kontrolovaných chovů drůbeže, 

šlechtitelských a plemenných chovů, se bude letos účastnit naposledy. Nadále zůstane hodnotitelem 

genetických zdrojů drůbeže. Doporučil na příštím jednání přijmout změnu ve vybírání poplatků za 

uznávací řízení kontrolovaných chovů. V 17.00 hod. bylo jednání ukončeno.              

 

                                                                                                     Josef VILHELM, v. r. 

                                                                                           předseda ÚOK chovatelů drůbeže 

 
 Zapsala: Eliška Stejskalová 

 Ověřovatelé: Ing. Iveta Prombergerová, Ph.D., Václav Rohrer ml., Jakub Šedivý 

 K ověření předáno: dne 19. 10. 2018 

 Ověřování ukončeno dne: 5. 11. 2018 

 Zápis bude ihned po ukončení ověřování e-mailem odeslán ÚOK CHD a KK, bude vyvěšen na webu ČSCH, v časopise 

Chovatel budou zveřejněny pouze body usnesení.  


